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6.1 Proposició del Grup Municipal de la CUP en suport a la campanya de 
l’organització juvenil Arran Per estudiar volem horaris de Casino! 

El secretari presenta la proposició del Grup Municipal de la CUP, de 15 de gener de 
2015, que es transcriu a continuació: 

“Atès que l’augment de l’oferta bibliotecària que ha experimentat Manresa els darrers 
anys no ha comportat un increment suficient de la franja horària d’obertura de les 
biblioteques de la ciutat i sobretot de la més utilitzada de totes, la del Casino. 

Atès que les biblioteques representen un servei complementari indispensable al 
sistema educatiu facilitant espais per a l’estudi a nois i noies que no ho poden fer en 
les condicions idònies en el seu domicili habitual. 

Atès que les hores que els alumnes d’ensenyament secundari i universitari han de 
dedicar a l’estudi supera àmpliament la franja oferta per la biblioteca del casino. 

Atès que d’altres biblioteques integrades en la xarxa de la Diputació de Barcelona 
ofereixen horaris més amplis que les del Casino i fins i tot aules d’estudi obertes fins a 
la matinada en determinades dates. 

Atès que la reivindicació d’ampliar l’oferta horària de la biblioteca del Casino té un 
ampli suport popular, especialment entre la gent jove de la ciutat. 

Proposem: 

1. Que l’ajuntament de Manresa realitzi les gestions i accions pertinents per tal que en 
el primer semestre del 2015 s’ampliï l’horari d’obertura al públic de la biblioteca del 
Casino per tal d’adaptar-la a les necessitats dels i les estudiants de la ciutat.” 

El secretari presenta l’esmena de substitució del GMCiU a la proposició del Grup 
Municipal de la CUP, de 22 de gener de 2015, que es transcriu a continuació: 

“Atès que hi ha una demanda ciutadana d’ampliació de l’horari de la Biblioteca del 
Casino i de l’oferta d’espais per a l’estudi per als joves manresans. 

Atès que actualment la ciutat disposa d’altres espais destinats a cobrir aquestes 
necessitats com són la biblioteca universitària BCUM, la de l’Ateneu Les Bases o la de 
l’Escola Politècnica Superior d’Enginyeria de Manresa (EPSEM-UPC). 

Atès que les biblioteques públiques tenen altres funcions a banda d’oferir espais 
d’estudi,  com el préstec de llibres i de materials audiovisuals o la realització de 
tasques d’ordenació, control i inventari d’aquests materials. 

Atès que la prestació del servei bibliotecari a la biblioteca del Casino s’ofereix 
conjuntament entre la Diputació de Barcelona i l’Ajuntament de Manresa. 

 



Proposem els següents acords: 

1. Que l’ Ajuntament de Manresa elabori un informe abans d’acabar el present 
curs escolar 2014-2015 amb l’objectiu de conèixer les necessitats d’espais 
d’estudi a la ciutat i determinar si es cobreix la demanda de forma suficient. 
 

2. Que al mateix temps l’Ajuntament de Manresa realitzi les gestions i accions 
pertinents davant la Diputació de Barcelona per tal que s’ampliï l’horari 
d’obertura al públic de la biblioteca del Casino i poder ampliar els espais 
d’estudi de cara als exàmens finals d’aquest curs 2014-2015.” 

 

L’alcalde dóna la paraula al senyor Marc Garcés Casas perquè defensi la moció 
presentada i intervingui en relació amb la proposició del GMCUP. 

 

El senyor Marc Garcés Casas, inicia la seva intervenció dient que parlarà en nom 
d’Arran, l’organització juvenil que en els darrers dies està fent una campanya per 
demanar l’ampliació dels horaris de la Biblioteca del Casino. 

Diu que inicialment explicarà els motius pels quals els ha impulsat a fer aquesta 
reivindicació. 

Entenen que el servei de biblioteques és un servei complementari del servei educatiu, 
més important del que sembla, ja que hi ha molts joves que amb l’actual situació 
econòmica no tenen ni l’espai necessari, ni el temps necessari, ni la tranquil·litat 
necessària per poder estudiar. 

Diu que el servei de biblioteca més que un servei de cultura o educatiu, esdevé moltes 
vegades un servei social cabdal. 

També entenen que tant les biblioteques públiques com les institucions han de 
garantir, per definició, l’accés universal a la cultura, a les lletres i a l’educació, ja que 
tenen la responsabilitat que els ciutadans i ciutadanes puguin tenir les necessitats 
bàsiques cobertes, i entre elles la cultura i l’educació.  

Pensen que la demanda d’ampliació dels horaris de la Biblioteca del Casino fa molts 
anys que està sobre la taula, debatut en aquest Ple més d’una vegada, i, entenen que 
si s’ha deixat més de deu anys sense resoldre’l, ha estat per una qüestió de deixadesa 
política i per qüestions de prioritats. 

Diu que els pertocava als joves posar el tema sobre la taula, recuperar-lo i ser la punta 
de llança que permeti posar fil a l’agulla per solucionar aquesta qüestió, i és el que han 
fet durant aquestes darreres setmanes i el que fan avui al Ple municipal. 

Diu que el Ple és qui té la paraula i la responsabilitat per dir si volen estar al costat dels 
estudiants i les seves necessitats, o si una vegada més, es deixa passar el tema.  

 



Tot seguit l’alcalde dóna la paraula al representant del Grup Municipal que ha 
presentat la moció i al representant del Grup Municipal que ha presentat l’esmena. 

 

El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal de la CUP, diu que el senyor 
Marc Garcés ha explicat molt bé tant el contingut de la proposició com el de la 
campanya. 

Remarca que en relació a l’ampliació d’horaris de la Biblioteca del Casino s’ha 
convertit en una qüestió de prioritats degut al consens, cosa que fins ara hi havia 
d’altres despeses prioritàries. Esperen que respectant el consens polític es pugui tirar 
endavant. 

Creu que és important ressaltar que la Biblioteca, com a servei de zona d’estudi, és un 
tema que va més enllà del tema cultural i educatiu, és un servei social, ja que les 
persones amb més recursos ja disposen espais adients a casa seva, i disposen dels 
mitjans necessaris, però hi ha gent amb menys recursos i més necessitats 
econòmiques que necessiten d’aquest servei. 

Diu que és feina de les administracions públiques oferir aquests recursos a qui més ho 
necessita per tal d’intentar avançar en la igualtat d’oportunitats, perquè els joves 
estudiants puguin fer-ho en un espai públic on disposin de les comoditats i mitjans 
necessaris. 

Esperen que tant la necessitat com el consens polític, l’ordre de prioritats s’alteri i es 
passi a considerar el servei de zona d’estudi com una prioritat com a mínim a l’alçada 
d’altres serveis socials que no es poden deixar de banda. 

 

El senyor Joan Calmet, regidor delegat de Cultura, creu que en principi tots estan 
d’acord amb aquesta qüestió. Diu que quan Convergència estava a l’oposició 
demanava una ampliació dels horaris de la Biblioteca i ara que estan al govern 
continuen pensant que la Biblioteca té poc horari, així com la resta de ciutadans i 
membres de l’oposició.    

Diu quan es parla de serveis públics, sempre en volem més i millors, tant si es parla de 
cultura, sanitat, mobilitat, i al final s’arriba a la conclusió que tenim els serveis que ens 
podem permetre segons el marge que donen les finances municipals. 

Creu que la situació de la Biblioteca del Casino no és tan dolenta com pugui semblar, i 
diu que passarà a exposar el que s’està fent  al respecte. 

Manifesta que la Biblioteca obre 281 dies l’any, amb un total de 1.274 hores i una 
mitjana de 45 hores setmanals. Matisa que s’està dins de la mitjana de la resta de 
biblioteques de la Diputació, ja que és la titular de la Biblioteca.  

El nombre d’activitats que s’han realitzat durant l’any 2014 són 463, de les quals s’han 
fet 35 exposicions, 55 xerrades, 39 hores del conte, 114 visites a grups, 9 cursos i 
tallers, i 78 sessions de Clubs de lectura. 



 

Hi han accedit a la Biblioteca 273.000 persones en un any, amb un promig de 973 
persones de visites diàries a la Biblioteca del Casino, de les quals 48.000 persones 
han demanat documents, amb un total final de 146.000 documents prestats; ja siguin 
llibres, CD’s, pel·lícules, etc... 

El personal de la biblioteca, a més a més, fa el control de publicacions, reclamació de 
documents no retornats, programació d’activitats, suport a la Xarxa de punts, 
preparació de préstecs bibliotecaris, etc. S’està fent una bona feina malgrat les 
mancances que s’han detectat. 

En referència a l’edifici del Casino, diu que és un edifici històric, patrimonial, 
emblemàtic i complex, molt gran i compartimentat. Té diferents entrades i diferents 
connexions dintre del que és el mateix centre cultural, i per definició no és un edifici 
fàcil de gestionar, ni fàcil de mantenir. 

En relació al personal, diu que compta amb 14 treballadors, 6 bibliotecaris titulats de la 
Diputació de Barcelona i 8 auxiliars de l’Ajuntament de Manresa, dividits en dos equips 
de set persones, en funció de l’horari de matí o de tarda, i que actualment tres 
persones disposen de la reducció de jornada per maternitat. 

El cost de funcionament de la Biblioteca del Casino és de 654.000 € anuals. En el 
supòsit de fer una ampliació lineal de l’horari del conjunt de l’equipament de la 
Biblioteca, de dilluns a dissabte, de les 9.0 hores del matí a les 10.0 hores del vespre 
ininterrompudament, s’incrementaria en 355.000 € més.  

Altres supòsits alternatius i que lligarien amb la proposta del Grup municipal de la 
CUP, com obrir només unes sales, o una part del Centre Cultural, aquests números 
serien diferents.  

Manifesta que agafant la idea inicial en què tots estem d’acord en millorar els horaris 
del Casino i atenent a la petició del col·lectiu d’estudiants, en aquest cas Arran, diu que 
l’equip de govern ha presentat una esmena de substitució amb la proposta de dos 
compromisos. 

El primer, que l’Ajuntament elabori un estudi per conèixer la situació actual de la ciutat 
i les necessitats d’espais que es detectin. Diu que actualment a Manresa disposem 
d’altres espais com són la biblioteca de la FUB i de la UPC. 

El segon compromís, que abans d’acabar el curs 2014-2015 es realitzin les accions 
necessàries per posar un espai al Centre Cultural del Casino, amb uns horaris que es 
decideixin entre tots, que sigui útil i doni resposta a la demanda del col·lectiu 
d’estudiants de Manresa. 

Creu que és un compromís ferm i interessant, on es crearà un grup de treball de les 
regidories de Cultura, d’Ensenyament i dels col·lectius d’estudiants, ja que si es poden 
aconseguir uns recursos que s’estan gestionant amb la Diputació de Barcelona, es 
podrien destinar allà on sigui més necessari i fer-ho abans d’acabar el curs. 

 



Acaba la seva intervenció agraint l’excel·lent tasca que estan fent els treballadors de la 
Biblioteca del Casino, i demana el vot favorable a l’esmena.  

 

Tot seguit, l’alcalde dóna la paraula a la resta dels Grups Municipals. 

 

El senyor Sebastià Llort, president del Grup Municipal de PxC, diu que votaran 
favorablement l’esmena presentada pel Grup Municipal de Convergència i Unió. 

Manifesta que és un tema que ja fa anys que se’n parla i que potser el problema 
s’hauria resolt si no fos per la manca de diàleg. Creu que es podrà solucionar en 
qüestió d’un parell o tres de mesos, tal i com ha dit el regidor senyor Calmet, un cop 
elaborat l’estudi per conèixer les necessitats d’espais a la ciutat, i d’aquí tres o quatre 
mesos ja es podrà decidir i votar les reivindicacions d’ampliació d’horaris de la 
Biblioteca. 

 

El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Municipal del PP, diu que tal i com 
ha dit el regidor senyor Calmet, és un tema que des que es va inaugurar el nou 
equipament de la Biblioteca del Casino, sempre s’ha demanat l’ampliació d’horaris, 
però no ha pogut ser una realitat. 

Diu que és evident que durant aquests anys s’ha invertit molt i força en equipaments 
que van en aquesta direcció i cal ser conscients que el cost és un factor important. 

Recorda que es disposa del nou equipament de l’Ateneu de les Bases, l’espai de la 
FUB, de la UPC, i la Biblioteca del Casino que no acaba de donar el servei que es 
sol·licita. 

Tothom sap que el servei el dóna la Diputació de Barcelona, però creu que si es 
treballa conjuntament es trobaran solucions, com la que es proposa amb l’esmena 
presentada pel Grup municipal de Convergència i Unió, d’oferir un espai a l’edifici de la 
Biblioteca que fos d’estudi en època d’exàmens per donar resposta a les franges de 
dies adients que solucionaria i s’incorporaria a més a més del espais que hi hagi. 

Acaba la intervenció dient que votaran favorablement l’esmena de substitució del 
GMCiU.   

 

La senyora Mireia Estefanell, regidora del Grup Municipal d’ERC, agraeix el to de 
la intervenció del senyor Marc Garcés. 

Creu que el que es demana no és tant una biblioteca, sinó una sala d’estudi funcional 
que cobreixi les necessitats puntuals. Diu que la ciutat necessita d’espais per a 
l’estudi, tant individual com de treball en grup, amb cobertura WIFI, equips 
informàtics,... més que el servei que pot oferir una biblioteca, que té una funció 
principal d’acostar la cultura  a la ciutadania i el  préstec  de llibres. 



 

Diu que el seu grup votarà favorablement l’esmena de substitució del GMCiU, però  
que si no prospera l’entesa amb la Diputació, seria bo adoptar el compromís de 
continuar treballant per trobar una solució i poder oferir aquest espai per cobrir les 
necessitats dels estudiants, ja sigui a la Biblioteca del Casino o en qualsevol altre 
equipament cèntric per poder cobrir la demanda.   

 

La senyora Sònia Díaz, portaveu del Grup Municipal del PSC, diu que fa anys que 
es reivindica la millora dels horaris de la Biblioteca del Casino i dels espais d’estudi, 
fins i tot abans que arribés la crisi econòmica. 

Diu que no és cert quan s’ha dit que no s’ha fet per deixadesa, sinó que quan algú 
governa ha de tenir les seves prioritats amb els diners de què disposa, i quan el seu 
grup municipal governava no ho consideraven ni com una prioritat, ni com una 
necessitat bàsica.  

Per a ells les necessitats bàsiques són aquelles que et permeten viure i et poden 
garantir un allotjament amb els serveis d’aigua, llum, gas i garantir la sanitat, 
l’ensenyament i una renda bàsica. 

Entenen que l’ajuntament ha d’oferir aquests serveis i que els ha de gestionar amb els 
diners amb què compta, però que ja no són els bàsics i aquí és on surten les 
discrepàncies.  

El GMPSC creu que no s’ha d’obrir més hores la Biblioteca, ja que el que es reclama 
és una aula d’estudi. 

Diu que ella també ha estudiat, anava al búnker de la UPC, o a l’Autònoma, i quan es 
quedava sense lloc a la UPC també deia que faltava lloc per a estudiar, però també 
estudiava a casa a les nits quan tothom dormia, o es llevava més d’hora. 

Estan d’acord i votaran a favor de l’esmena que ha presentat el GMCiU, però demanen 
saber quanta gent realment reclama o necessita aquest servei i quina metodologia 
faran servir a l’hora de fer l’estudi per saber si s’han d’ampliar els espais del Casino. 

També estan d’acord amb la demanda del GMERC, quan s’ha dit que si no s’arriba a 
un acord amb la Diputació, s’haurien de buscar espais alternatius que segurament no 
tindran el cost tant elevat com ampliar els horaris de la Biblioteca del Casino. 

El GMPSC votarà favorablement l’esmena del GMCiU.  

 

El senyor Marc Garcés Casas, diu que no entrarà a valorar el que es va fer quan un 
partit polític estava al govern o a l’oposició. 

Li ha semblat surrealista el que ha dit la senyora Díaz sobre quan estudiava a 
l’Autònoma, o d’estudiar a les nits, ja que no només s’està parlant d’estudiants 
universitaris, sinó que també hi ha estudiants de secundària.  



Diu que la biblioteca ha de servir a tots els estudiants.  

Les institucions han de respondre a les necessitats de la ciutadania en general, i no és 
lògic que la biblioteca estigui tancada ni els diumenges, ni els dilluns al matí, i no creu 
que sigui qüestió de prioritats sinó que és una qüestió bastant bàsica. 

Demanen una sala d’estudi i l’ampliació d’horaris de la Biblioteca del Casino, no 
només per als estudiants, sinó per a la resta de ciutadans en general. 

Respecte a les prioritats, diu que potser troben més prioritari gastar-se 42 milions per a 
l’Ateneu de les Bases, amb una biblioteca que disposa dels mateixos horaris que la del 
Casino, i amb les mateixes mancances. No és coherent tenir dues biblioteques, la 
primera en un dels barris més rics de la ciutat i a deu minuts de l’altra i amb els 
mateixos horaris. 

En relació al búnquer de la UPC, diu que només poden accedir estudiants 
universitaris, i actualment les instal·lacions tenen moltes mancances.    

Estan contents per l’esmena presentada pel GMCiU ja que satisfà les demandes i 
esperen que el regidor senyor Calmet les tingui en compte. 

Creu que tot plegat és una qüestió de deixadesa ja que les polítiques que s’estan fent 
a Manresa no responen ni als interessos ni a les necessitats dels estudiants.  

Les polítiques han d’estar al servei de la ciutadania. Des de l’any 2004 es va començar 
a parlar d’aquest tema, i no s’hagués allargat tant de temps si no fos perquè el 
col·lectiu que hi havia al darrera són els estudiants i són un grup social que no és 
prioritari. 

Acaba la seva intervenció agraint el suport rebut i diu que seguiran treballant i seguiran 
endavant amb l’ampliació dels horaris de la Biblioteca perquè la creació de la sala 
d’estudi es dugui a terme, ja que si no és així, seguiran amb les mobilitzacions perquè 
consideren que és un servei bàsic que s’ha de millorar.  

 

El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal de la CUP, inicia la 
intervenció dient que voldria que el regidor senyor Calmet li aclareixi si la Biblioteca és 
de la Diputació, ja que ha entès que és de titularitat municipal i que la gestiona la 
Diputació. 

 

L’alcalde respon que l’equipament és municipal i que el servei es presta per part de 
les dues institucions: la Diputació i l’Ajuntament. 

 

El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal de la CUP, diu a la regidora 
senyora Díaz que ells no deien que tot això era producte de la crisi, i li diu que el que 
han dit és que en temps de crisi les desigualtats són majors i per tant la necessitat 
d’igualar és també major. 



Creu que és evident que és una qüestió de prioritats, no de necessitats, ja que es van 
gastar molts diners en necessitats que no eren bàsiques, com les obres de la Reforma, 
o del Kursaal. Sí que creu que és una qüestió de prioritats i no de necessitats 
bàsiques. 

 

La senyora Mireia Estefanell, regidora del Grup Municipal d’ERC, diu que el 
posicionament del seu grup municipal no ve motivat per les pressions dels últims dies, 
sinó que prové del contingut de l’esmena, i diu que el seu posicionament hagués estat 
el mateix, amb ocupació o sense. 

Diu que com que els recursos de l’Ajuntament són finits i cal prioritzar-los, per a 
Esquerra Republicana l’accés a la cultura i a l’educació, és el quart pilar de l’estat del 
benestar i consideren que és un dret bàsic. 

 

La senyora Sònia Díaz, portaveu del Grup Municipal del PSC, diu que lamenta 
haver de sentir segons quins mítings polítics al Ple.  

No entén que la cultura per unes qüestions és prioritària i per d’altres no ho és. Li diu 
al senyor Masdeu que tant el Kursaal com la biblioteca són cultura, però en canvi 
diuen que només és prioritària la biblioteca. 

Diu que hi ha moltes maneres de participar, i una és la que han fet avui intervenint en 
el Ple municipal, pel que fa als ciutadans.  

Fa una proposta, i diu que quan un govern prioritza és quan es fan els pressupostos, 
recorda que en els darrers pressupostos, el seu Grup municipal ha participat aportant 
propostes, incidint en el pressupost i modificant algunes partides pressupostàries que 
ells consideren elements bàsics: Serveis Socials, Ocupació i Habitatge.  

Recomana als membres de la CUP que per al proper pressupost facin el mateix, 
presentant propostes i esmenes per tal de prioritzar els elements que considerin 
bàsics, quan es fan els pressupostos. 

Diu que els mecanismes que tenen els polítics s’han d’utilitzar quan s’està treballant en 
el pressupost municipal i amb les prioritats que cadascú tingui. 

 

El senyor Joan Calmet, regidor delegat de Cultura, agraeix al senyor Garcés el to 
tant de la intervenció al Ple com el que han mantingut en les darreres reunions, i creu 
que tot això acabarà sent el millor per a tots. 

Diu que és essencial l’entesa amb la Diputació i s’està treballant conjuntament. La 
Diputació col·labora econòmicament i ara s’està gestionant incorporar la 
informatització en el servei de préstec, fet que ajudaria a alliberar part de la feina del 
personal de la biblioteca. 



El compromís de buscar espais alternatius si no es pot ampliar més aules d’estudi al 
Casino, diu que es pot estudiar i segur que s’arribarà a una entesa. 

En relació a detectar les mancances, diu que per això es fa l’estudi per parlar amb els 
centres i els col·lectius afectats per definir, en base als recursos que arribin, cap a on 
s’orientaran. 

 

El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal de la CUP, li diu a la senyora 
Diaz que no és cert que el seu grup municipal vota negativament als pressupostos per 
votar que no. 

Diu que al Ple d’aprovació dels pressupostos el seu Grup va aportar propostes i va 
presentar esmenes a la totalitat, i no fer només canvis de partides, que en realitat 
creuen que no van al fons del pressupost. 

Diu que si totes les propostes s’han de fer al Ple dels pressupostos, es podrien 
estalviar la resta de plens.  

 

L’alcalde informa que les negociacions amb la Diputació de Barcelona han començat, 
però encara no tenen una xifra per poder fer una oferta que permeti, a través del 
consens, aquesta sala d’estudi i l’ampliació d’horaris. 

Diu que quan es crea una comissió no és per guanyar temps, sinó perquè quan es faci 
una proposta tingui: hores, espais bibliotecaris, dotació de persones i materials per fer-
ho possible. 

Només ho volia aclarir perquè en aquests moments la Diputació encara no ha 
confirmat la xifra, si bé és coneixedora de la sol·licitud que li ha traslladat l’Ajuntament 
de Manresa. 

 

En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet a votació l’esmena de 
substitució del GMCiU, a la moció 6.1 del GMCUP, i el ple l’aprova per unanimitat 
dels 25 membres presents i,  per tant, esdevé acord plenari amb el contingut que 
ha quedat reproduït. 

 

 


